
نوغانداری از فعالیت های مهم مردمان گیلان است 
و بنا بر آمــار منتشره هم اکنون حــدود ۹ هــزار و 
۸۰۰ خانوار در گیلان مشغول فعالیت در صنعت 
نوغانداری هستند. نوغانداری طی سال های گذشته 
بـــوده اســت.  افــت و خیزهای بسیاری هــمــراه  بــا 
بــودن هزینه های  بــالا  از ابتدای دهــه ۸۰ به دلیل 
تولید، واردات بی رویه پیله و نخ ابریشم، مهاجرت 
روستاییان به شهر، گران شدن زمین و از بین رفتن 
توتستان ها و تبدیل آن به منازل مسکونی و جالیز 
نوغانداران  و  تبدیل شد  زیـــان ده  به یک صنعت 
را از ادامــه فعالیت منصرف کرد؛ ولی از سال ۹۲ 

دوبــاره این صنعت رونق گرفت. 
پرورش کرم  ابریشم یا نوغانداری 
با پیشینه 4هزار و ۵۰۰ ساله از 
گذشته در کشور ما رواج داشته 

و در ایران تاریخ پر فراز و ... 

پس از پنج سال انتظار

کارخانهلاستیکسازیسیستانبرمداربلاتکلیفیمیچرخد

گیلان پیشتاز 
در صنعت 
نوغانداری

۴

WWW.QUDSONLINE.IR۹۸۶۳ دوشنبه ۳ مرداد 1401  2۵ ذی الحجه 144۳  2۵ جولای 2022   سال سی و پنجم    شماره

سایه مشکلات بر سر بزرگ ترین واحد تولیدی مادر تخصصی

»آذرآب«
 کارخانه ای که تولیداتش 

آب می رود

انتقال پساب بهداشتی به 
دریاچه ارومیه عملیاتی می شود

۱۰۲ واحد تولیدی گلستان
 تسهیلات رونق تولید گرفتند

پس از گذشت 34 سال در روستای زرده کرمانشاه

نفس این روستاییان 
هنوز بوی خردل می دهد

  اصفهان یک هزار دستگاه 
اتوبوس نیاز دارد 
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متخصصان ایرانی بازوی
 بارگیری نفت برای پایانه
 صادراتی خارگ ساختند

استان  دانشگاهی  جهاد  رئیس  بوشهر   
بــازوی  مــرکــز،  ایــن  مهندسان  گــفــت:  بوشهر 
بارگیری نفت برای پایانه جزیره خارگ را طراحی، 
ساخته و نصب کردند و هم اکنون بارگیری همه 
نفت صادراتی از این پایانه با تکنولوژی بومی از 

ساحل به کشتی ها انجام می شود.
علی احــمــدی زاده اعــلام کــرد: بــه درخــواســت 
شرکت نفت فلات قاره، بازوی بارگیری نفت خام 
از سوی متخصصان جهاد دانشگاهی بوشهر 
طراحی و نصب شد که اقدامی بسیار بزرگ و 
استراتژیک در این حوزه به شمار می رود. وی 
اذعان کرد: ارجاع ندادن نیازهای صنایع نفت 
به مجموعه  بوشهر  استان  در  گــاز مستقر  و 
این  از مهم ترین مشکلات  جهاد دانشگاهی 
حوزه است. باید بتوانیم با احصای نیازهای این 
بخش نسبت به دستیابی به تکنولوژی بومی 

آن گام برداریم.
احمدی زاده اعلام کرد: امسال ۲۱۰ میلیارد ریال 
و  پژوهش  بــرای بخش  استانی  و  اعتبار ملی 
تولید تکنولوژی جهاد دانشگاهی استان بوشهر 

تخصیص یافته است.
و  ایــن مرکز علمی  با خدمات  ارتــبــاط  در  وی 
فناوری به استان بوشهر ادامه داد: آزمایشگاه 
ژنتیک استان بوشهر با اعتبار ۶ میلیارد تومان 
آماده سازی و تجهیز شده و در ماه های آینده 

راه اندازی می شود.
احمدی زاده با بیان اینکه استان بوشهر تنها 
است،  ژنتیک  جامع  آزمایشگاه  فاقد  استان 
اعلام کرد: این آزمایشگاه که با اعتبارات ملی 
و استانی در قرارداد با جهاد دانشگاهی اجرایی 
با  شــده، اکنون در مرحله سکوبندی است و 
اتمام این مرحله و اقدامات نرم افزاری، به زودی 

راه اندازی می شود.
رئیس جهاد دانشگاهی استان بوشهر با اذعان 
به اینکه این استان در درمان ناباروری و سرطان 
بیان  و عقب ماندگی است،  دچار محرومیت 
کرد: دانشگاه علوم پزشکی بوشهر قول مساعد 
داده تا با جذب اعتبار از محل مسئولیت های 
اجتماعی صنایع در این استان در همکاری با 
جهاد دانشگاهی، اقدام به راه اندازی یک مرکز 

دولتی درمان ناباروری کند.
رئیس جهاد دانشگاهی استان بوشهر اعلام 
کرد: راه انـــدازی سه خط تولید گان و ماسک، 
انجام  و  کــرونــا  تشخیص  آزمایشگاه  دومــیــن 
۱۲هــزار تست با کیت های تشخیصی بومی و 
استفاده از منابع داخلی از اقدامات این مرکز 

بوده است.
رئیس جهاد دانشگاهی استان بوشهر گفت: 
این مرکز از زمان تشکیل در تیر ماه ۹۶ تا کنون 

برای 4هزار نفر اشتغال زایی کرده است.

قطع برق ۳۰ اداره لرستان 
به دلیل زیاده روی در مصرف 

لرستان   مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت برق لرستان از 
قطع روزانه ۲۰ اداره در سراسر استان به دلیل مصرف بالای 
برق خبر داد و گفت: روزانه فهرست مشترکان اداری پرمصرف 

شناسایی و پس از اخطار، اقدام به قطع برق آن ها می کنیم.
برق  قطعی  هیچ گونه  امــســال  کـــرد:  اظــهــار  رستمی  قــبــاد 

برنامه ریزی شده برای مشترکان خانگی و تجاری نداشتیم.
تجاری  یا  واحد خانگی  برق  کرد: چنانچه  وی خاطرنشان 
قطع شده به دلیل مشکلات محلی و یا منطقه ای است که 

پس از رفع مشکل، برق وصل شده است.
مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت برق لرستان از قطع برق 
روزانه ۳۰ اداره در سراسر استان به دلیل مصرف بالای برق 
خبر و ادامه داد: روزانه فهرست مشترکان اداری پرمصرف 
شناسایی و پس از اخطار، اقدام به قطع برق آن ها می کنیم.
رستمی بیان کرد: مطابق تصویب نامه هیئت وزیران، امسال 
به مدت مشابه سال قبل  باید ۳۰ درصــد نسبت  ادارات 
و عصرها ۶۰ درصــد نسبت به صبح کاهش مصرف برق 

داشته باشند.
لرستان  خانگی  مشترکان  درصـــد   ۲۰ اینکه  بیان  بــا  وی 
از  یــک  هــر  گــاهــی  متأسفانه  ــزود:  ــ اف پــرمــصــرف هستند، 
مشترکان پرمصرف تا سه برابر مشترک معمولی از انرژی 

برق استفاده می کنند.

کشف حجاب فروشندگان 
سبب تعطیلی مغازه ها می شود

فارس   استاندار فارس گفت: فروشندگان واحد صنفی 
اگر اقدام به کشف حجاب کنند، آن واحد تا پایان تابستان 

تعطیل خواهد شد.
واحد  اگر فروشنده ای در  کــرد:  بیان  ایمانیه  هــادی  محمد 
صنفی کشف حجاب کرد، تا پایان تابستان آن واحد صنفی 

تعطیل خواهد شد.
وی ادامه داد: در راستای گزارش به مردم بایستی هر اقدامی 
در راستای عفاف و حجاب صورت می گیرد به اطلاع مدیران 

ارشد استان برسد.
یــادآور شد: نگاهی که اسلام در حوزه ولایت دارد آن  وی 
است که هدایت هر فرد در جامعه حائز اهمیت است و 
فعالیت های اجتماعی باید به صورت مردمی صورت بگیرد.

حــوزه  در  کــه  فعالیت هایی  مسئول،  مــقــام  ــن  ای گفته  بــه 
مردم  به  می تواند  می گیرد،  طلایی صورت  چهارشنبه های 
مردم نهاد صورت  انجمن های  فعالیت های  تا  شود  سپرده 
بگیرد. این در حالی است که باید کرامت انسانی در حوزه 

برخوردهای اجتماعی حوزه عفاف و حجاب حفظ شود.
او ادامه داد: برخی از ادارات دارای مشکلاتی در حوزه عفاف 
و حجاب بوده اند. از این رو باید با فعالیت های ایجابی زمینه 
بــرطــرف شــدن ایــن مشکلات را فــراهــم کـــرد. گفتنی است 
می توان در زمــان بازگشایی مــدارس و دانشگاه ها گــروه ویژه 
چهارشنبه های طلایی مختص دانشگاه و مدارس را ایجاد کرد.

به دلیل نبود زیرساخت های لازم

نبض گردشگری سلامت در فارس کند می زند
به  گــردشــگــری سلامت  فارس   
عــنــوان یــکــی از شــاخــه هــای مهم 
صنعت توریسم، مورد توجه همه 
این حوزه  اما  قرار گرفته؛  کشورها 
ــرخــورداری از  در فــارس با وجــود ب
نیروی  و  مجهز  بیمارستان های 

انسانی مجرب، نیمه جان مانده است.
کــشــورهــایــی هــمــچــون هــنــدوســتــان، ســنــگــاپــور و 
توریست های  مقاصد  پرطرفدارترین  فیلیپین، 
جهانی  رهبر  یــک  عــنــوان  بــه  و  دنیا  در  درمانجو 
و  به حساب می آیند  پزشکی  در عرصه خدمات 
سالانه نیز میلیون ها دلار از همین مسیر، درآمد 

کسب می کنند.
معدنی،  آب  چشمه های  بهترین  ــود  وجـ البته 
جاذبه های بی نظیر گردشگری تندرستی و امکانات 
اقامتی، رفاهی و نظارت پزشکی در این کشورها، 
سالانه گردشگران زیادی به خود جذب می کند؛ اما 
توانمندی های یک شهر یا کشور در علم پزشکی 
بر خلاف گردشگری تفریحی، تنها با پول و ساخت 

و ساز بدست نمی آید.
علم  پیشینه  باتجربه،  و  متبحر  پزشکان  وجــود 
ــی و نــظــارتــی،  ــان پــزشــکــی و زیــرســاخــت هــای درم
توریسم درمانی  مهم ترین زیرساخت در توسعه 
ــــارس نــیــز از ایـــن فــاکــتــورهــا  ــان ف ــه اســت اســـت ک

بهره مند است.
کلانشهر شیراز با ظرفیت های قابل توجه در حوزه 
ایــران در  بازارهای هدف  از  پزشکی می تواند یکی 
گــردشــگــری ســلامــت مــحــســوب شـــود و ســالانــه، 

ارزآوری خوبی برای کشور داشته باشد.
با این حال؛ اما صنعت نیمه جان توریسم درمانی 
در شیراز، مغفول مانده و ساماندهی این شاخه 
گردشگری  اســت.  رفته  حاشیه  به  گردشگری  از 
سلامت در استان فارس، نظام مند نیست و بازار 
ــرای جذب  اطــلاع رســانــی، تبلیغات و بــازاریــابــی ب

گردشگر در این بخش، کساد است.
معتقدند  گردشگری  حــوزه  فعالان  و  کارشناسان 
و  ارزآور  صنعتی  ــوان  ــن ع ــه  ب درمـــانـــی  تــوریــســم 
اشتغال زا، راه حل مناسبی برای رفع بیکاری و رشد 
اقتصادی کلانشهر شیراز است و توسعه آن نیز 
در گرو انسجام بخش خصوصی با دانشگاه علوم 
و  دولتی  بیمارستان های  و  پزشکی  نظام  پزشکی، 

خصوصی است.
مسئول کمیته گردشگری سلامت دانشگاه علوم 
پزشکی شــیــراز بــر ایــن بـــاور اســت کــه نبود آمــار 
مشخص از گردشگران سلامت و نبود یک سامانه 
از مهم ترین مشکلات عمده  این زمینه، یکی  در 
این بخش است که هنوز هیچ تدبیر جدی در مورد 

آن لحاظ نشده است.

گردشگری سلامت، مهجور مانده است ◾
ــان دانــشــگــاه علوم  مــهــرداد شریفی؛ مــعــاون درمـ
با  فــارس  استان  نیز معتقد است  پزشکی شیراز 
داشــتــن جــاذبــه هــای گــردشــگــری و وجـــود اساتید 
مــورد  کمتر  پزشکی،  مختلف  حــوزه هــای  مجرب 
قــرار گرفته اســت. از همین رو شناسایی و  توجه 
گردشگری  توسعه  در  مؤثر  عوامل  اولویت بندی 

سلامت باید به طور جدی دنبال شود.
بــه گفته ایــن مــســئــول، راه انـــــدازی وب ســایــت و 

مجموعه  معرفی  راستای  در  اینترنتی  درگــاه هــای 
سلامت و تشریح فرایند درمان به زبان های عربی و 

انگلیسی باید در دستور کار قرار گیرد.

توریسم درمانی در فارس متولی ندارد ◾
در هر حال اگر چه کلانشهر شیراز، ظرفیت های 
یکی  و  دارد  درمــانــی  توریسم  حــوزه  در  عظیمی 
در  سلامت  گردشگری  عالی  شــورای  پایه های  از 
استانداری فارس نیز بر همین اساس بنا شده؛ اما 
رئیس کمیسیون گردشگری اتاق بازرگانی فارس در 
گفت وگویی که با بازار انجام داده اعتقاد دارد در 
یا شور  تا باشد، آش  هر حــوزه ای که آشپز چند 

می شود و یا بی نمک!
به گفته سهراب شرفی شهرداری و شورای شهر 
در عین  اما  دارنــد؛  نیز کمیسیون های گردشگری 
ــدارد.  ن فـــارس، متولی  حــال، توریسم درمــانــی در 

زیر  را  مرتبط  ارگــان هــای  تمامی  باید  اســتــانــداری 
سلامت،  گردشگری  تا  کند  هماهنگ  چتر،  یک 

ساماندهی شود.
شرفی معتقد است نابسامانی های مبادی فرودگاه، 
تاکسی های  بــودن  بی ضابطه  و  زیرساخت ها  نبود 
در  کــه  اســت  موانعی  از  تنها بعضی  ایــن بخش، 
مسیر گردشگری سلامت در کلانشهر شیراز وجود 
دارد. نکته قابل تأمل اینکه با توجه به تحریم ها و 
عدم کارایی ویزا کارت در ایران، شورای عالی گردشگری 
فارس هنوز زیرساخت های لازم را برای ایجاد یک 
بانک مشخص در مبادی ورودی در راستای تبدیل 

ریال و دلار گردشگران مهیا نکرده است.

پای بیمارستان های شیراز لنگ می زند ◾
اتــاق  گردشگری  کمیسیون  رئیس  تأکید  بــه  بنا 
شیراز  بیمارستان های  پــای  یک  ــارس،  ف بازرگانی 
لنگ  نیز همچنان در جذب گردشگری سلامت، 
مــی زنــد. در واقـــع فــاصــلــه ایـــن بــیــمــارســتــان هــا با 
استانداردهای جهانی، بسیار زیاد است و مسائلی 
همچون آمــوزش و یا تسلط بر زبان های مختلف 
هنگام راهنمایی و پذیرش بیماران مورد توجه قرار 

نگرفته است.
اگرچه بنا به اظهارات مسئولان، ۹ بیمارستان در 
پذیرش  برای  استانداردهای لازم  کلانشهر شیراز، 
قــول شرفی،  به  امــا  دارنـــد؛  را  گردشگری سلامت 
بسیار  فــارس  در  گردشگری  راهنمای  تشکیلات 

ضعیف است.

رسیدگی  و  ریل گذاری  است  معتقد  این مسئول 
ایــن مسائل، وظیفه حاکمیت اســت؛ چــرا که  به 
بخش خصوصی، قادر به تحکم گویی، وضع قانون 

و صدور بخشنامه نیست.
به گفته رئیس کمیسیون گردشگری اتاق بازرگانی 
فارس به دلیل بی انضباطی هایی که سالیان سال 
در حوزه توریسم درمانی وجود داشته، همچنان در 

روی همان پاشنه می چرخد.
ــراز،  ــوز در ســطــح کــلانــشــهــر شــی بـــه قـــول او هــن
و  اپلیکیشن  یا  و  گردشگر  راهنمای  کیوسک های 
بروشورهایی که گردشگران را هدایت و راهنمایی 
کند، وجود ندارد و نبودِ این زیرساخت ها، توریسم 
درمانی را از قافله توسعه، عقب نگه داشته است.

این مسئول به این نکته نیز اشاره کرد که رقیب 
و  ایــران در حــوزه گردشگری سلامت، هند  جدی 
یــزد است.  فــارس در کشور، شهر  و رقیب  ترکیه 

درعین حال مسئولان گردشگری استان، دغدغه ای 
برای توسعه زیرساخت های توریسم درمانی ندارند 

و کارنامه فعلی، نتیجه همین مسئله است.

با همایش، توریسم درمانی به سامان نمی رسد ◾
ــبــود یــک ســامــانــه  ــیــل ن ــارس بــه دل ــ در اســتــان ف
مشخص، آمار دقیقی از تعداد گردشگران سلامت 
وجود ندارد و شرفی نیز با یــادآوری این موضوع، 
به  عمان  از  پـــرواز  دو  طــول هفته،  در  کــرد  تأکید 
شیراز انجام می شود که در مقایسه با ۲۰۰ پرواز 
ناچیزی  بسیار  آمــار  هفته،  در  رقیب  کشورهای 
است که در حد و اندازهِ قطب پزشکی کشور با این 

همه پزشک مشهور و حاذق نیست.
شرفی با اشاره به جانمایی ۸4۰ هکتار شهر سلامت 
در فاصله ۶۰ کیلومتری شیراز، تأکید کرد که سنگ 
نــزدن اســت و مشابه این  بــزرگ برداشتن، نشانه 

مسئله نیز در هیچ کجای دنیا وجود ندارد.
به اعتقاد رئیس کمیسیون گردشگری اتاق بازرگانی 
شیراز، تعریف چهار شهرک ۱۰هکتاری در چهار 
گوشه شهر، تمرکز پزشکان خاص در آن مناطق و 
ساخت متل ها و تسهیل حمل و نقل، منطقی تر 
از آن است که یک شهر بزرگ مقیاس در فاصله 
۶۰ کیلومتری شهر ساخته شود. به قول شرفی، 
اقدامات  باید  گردشگری سلامت  حوزه  در  فارس 
اورژانسی انجام دهد و کم کم خودش را به قافله 
شعار،  و  نمایش  همایش،  با  وگرنه  برساند  دنیا 

حوزه توریسم درمانی به سامان نمی رسد.



تخصیص اعتبار 
برای پروژه 
راه آهن کرمانشاه-
خسروی

نماینده مردم 
قصرشیرین، سرپل 
ذهاب و گیلانغرب در 
مجلس شورای اسلامی 
گفت: افتتاح دفتر منطقه 
آزاد تجاری قصرشیرین 
و اختصاص ۶۵۰ میلیارد 
تومان برای ادامه پروژه 
راه آهن کرمانشاه به 
خسروی برای تداوم 
عملیات اجرایی آن 
پس از ۱۰سال توقف از 
مهم ترین مصوبه های 
سفر رئیس جمهور به 
استان کرمانشاه بود.

خبر

مرکزی   کــارخــانــه آذرآب 
اراک که روزگـــاری نه چندان 
دور، قــطــب تــولــیــد و تأمین 
ــا و  ــاه هـ ــگـ ــالایـــشـ قـــطـــعـــات پـ
ــمــی هــای کـــشـــور و  ــروشــی ــت پ
خاورمیانه بود، پس از واگذاری 
به بخش خصوصی با تنگناهای مختلفی روبه رو 
شد که ایــن تنگناها و مشکلات در سال های 

گذشته به اوج خود رسیده است.
ایــن واحـــد تــولــیــدی مـــادر تخصصی در حــوزه 
طـــراحـــی، ســاخــت و نــصــب انــــواع بــویــلــرهــای 
نــیــروگــاهــی و صنعتی، مــخــازن تحت فشار، 
مــبــدل هــای حــرارتــی و تــجــهــیــزات نــفــت، گــاز، 
پتروشیمی، فولاد، صنایع قند، شکر و سیمان 
ــال ۱۳۸۹ بــه بخش  ــت. در سـ ــ فــعــالــیــت داشـ
خصوصی واگذار شد و هم اکنون به ۱۶هزار و۴۰۰ 

سهم تقسیم شده است.

سه مشکل اساسی در آذرآب ◾
مــعــاون هماهنگی امـــور اقــتــصــادی و توسعه 
منطقه ای استانداری مرکزی می گوید: واحد 
تولیدی آذرآب اراک اکنون با سه مشکل مواجه 
است و مدیریت ارشد استان تمام تلاش خود 

را برای حل این مشکلات به کار گرفته است. 
حسن مــیــرزاخــانــی بــیــان مــی کــنــد: چک های 
ــن شــرکــت کــه مــانــع از دریــافــت  بــرگــشــتــی ایـ
ضمانت نامه از بانک ها شده یکی از مهم ترین 
مشکلات شرکت صنایع آذرآب اســت. البته 
این مشکل تا حدود زیادی حل شده و در این 
راستا مصوبه ای از شــورای عالی امنیت ملی 
دریافت شــده و بانک مرکزی پس از گذشت 
دو مــاه، تیک مربوط به صــدور ضمانت نامه 
و محدودیت بدهی های غیرجاری این واحد 
تولیدی به تأمین اجتماعی، اداره مالیاتی و 
بانک های مختلف را برداشته و محدودیتی 
ــرای  بـــرای صـــدور ضــمــانــت نــامــه بلاتکلیف ب

بانک ها وجود ندارد.
وی ادامه می دهد: اکنون شرکت صنایع آذرآب 
یــک ضمانت نامه خــاص از بانک کــشــاورزی 
دارد که بلاتکلیف مانده و در حال مذاکره با 
ــط ایــن بانک هستیم که این  مسئولان ذی رب
مشکل نیز به زودی رفع می شود؛ اما در حال 
حاضر واحد تولیدی آذرآب می تواند برای انجام 

پروژه های خود ضمانت نامه دریافت کند.

مشکلات سهامداری  ◾
مــیــرزاخــانــی مــوضــوع ســهــامــداری آذرآب را از 
دیگر مشکلات این واحد تولیدی عنوان کرد و 
گفت: سهامدار عمده این واحد تولیدی یکی از 
صندوق های زیرمجموعه بانک کشاورزی است 
که انگیزه ای برای سهامدار بودن شرکت آذرآب 
نــدارد. در این راستا با شرکت مپنا رایزنی لازم 
صورت گرفته و مدیریت مپنا نیز تا حدود زیادی 
موافق این واگــذاری سهام است؛ اما چگونگی 
و نحوه اجــرای سهام آذرآب از بانک کشاورزی 
بــه مپنا بحث تخصصی اســت کــه نیاز است 
متخصصان حوزه مالی در این راستا ورود کنند 

تا این اقدام انجام شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای 
استانداری مرکزی اظهار کرد: مشکل دیگر این 
واحــد تولیدی، بدهی به سیستم بانکی، تأمین 
اجتماعی و امور مالیاتی است. در این خصوص 
یک راه حل وجود دارد که سهامدار عمده موافقت 
کرده افزایش سرمایه از محل تجدید ارزیابی زمین 
و ساختمان ها و نه از همه دارایی های آذرآب صورت 
گیرد و افــزایــش ســرمــایــه ای کــه سلب حق تقدم 
سهامدار فعلی بــاشــد. بدین معنا کــه افزایش 
سرمایه به طلبکاران آذرآب که همان سیستم 
بانکی، مالیاتی و تأمین اجتماعی هستند انجام 
شود و به جای طلب نقدی، سهام پرداخت گردد 
که در این راستا این سه دستگاه موافق هستند؛ 
اما سهامدار عمده بانک کشاورزی باید موافقت 
کند که تاکنون موافقت خود را اعلام نکرده است.

ریشه مشکلات ◾
مــیــرزاخــانــی افــــزود: ریــشــه ایـــن مــشــکــلات به 
ــاز مــی گــردد؛ چــرا که  ســهــامــدار قبلی آذرآب ب
حــدود ۷۰ فقره چک مبنی بر ضمانت آذرآب 
صادر کرده و این واحد تولیدی را بدهکار جلوه 
داده که اکنون وی دو پرونده مفاسد اقتصادی 
سنگین در دادگستری تهران دارد و در حال 
رسیدگی است. انتظار می رود دستگاه عدلیه در 
اسرع وقت این پرونده ها را تعیین تکلیف کند و 
سهامدار قبلی خسارت های وارده به این شرکت 

را پرداخت کند.
وی خاطرنشان کرد: مشکل نخست این واحد 
تولیدی با تعامل و همکاری مسئولان کشوری 
و استانی رفــع شــده و در خصوص دو موضوع 
باقی مانده نیز با رئیس جمهور و مسئولان ارشد 
اقتصادی دولــت مکاتبات لازم صــورت گرفته 
است. به طور حتم در سفر آتی رئیس جمهوری 
به استان مرکزی تصمیم گیری لازم در خصوص 
رفــع مشکلات و تعیین تکلیف واحــد تولیدی 

آذرآب صورت می گیرد.

حمایت دستگاه قضا  ◾
رئیس کل دادگستری استان مرکزی نیز گفت: 
حمایت همه جانبه از تولید و رفــع مشکلات 
واحدهای صنعتی به خصوص شرکت صنایع 
آذرآب از برنامه های اولویت دار دستگاه عدلیه 
است و تمام ظرفیت ها برای حمایت از آذرآب 

به کار گرفته شده است. 

حــجــت الاســلام ســیــد عــبــدالــمــهــدی مــوســوی 
افزود: دادگستری کل استان بر مبنای تعیین 
ــوه، تـــجـــارب و  ــ ــوســط ریـــاســـت ق اولـــویـــت هـــا ت
شناختی که از واحدهای صنعتی استان وجود 
دارد و مــشــاوره ای کــه بــا اهــل فــن انــجــام داده 
در ســال جــاری بــرای حل مشکلات صنایع و 
واحدهای تولیدی هم افزایی و تعامل جامع و 
کاربردی بین مسئولان استان را در دستور کار 

خود قرار داده  است.
وی تأکید کرد: همچنین با کم کاری مسئولان 
و مــدیــران در ایــن حــوزه و کارشکنی هایی که 
مــوجــب اخـــلال در پیگیری و رفــع مسائل و 

مشکلات است برخورد قضایی می شود.
وی افــزود: شرکت آذرآب از نظر تجمع، تراکم 
دانــش فنی، مهندسی و دانش بنیان بــودن و 
سخت افزار و تجهیزات، یک مجموعه بی بدیل 
در صنایع کشور محسوب می شود و این واحد 
تــولــیــدی تحت هــر شــرایــطــی بــایــد بــه روزهـــا و 

سال های اوج خود بازگردد.
رئیس کل دادگستری استان مرکزی گفت: 
شرکت صنایع آذرآب در ســال هــای اخیر با 
اتخاذ تصمیمات غلط و بی تدبیری ها گرفتار 
مشکلاتی شــده کــه بــه چــرخــه تولید در این 
شرکت صدمه زده. امید است با پیگیری هایی 
که در سطح استانی و ملی در حال انجام است، 
بــه زودی شاهد مرتفع شــدن ایــن مشکلات 
باشیم و بــار دیگر آذرآب با قــدرت به افزایش 

تولیدات خود و اشتغال آفرینی منجر شود.

سایه مشکلات بر سر بزرگ ترین واحد تولیدی مادر تخصصی

»آذرآب« کارخانه ای که تولیداتش آب می رود 

خبرخبر
روزروز

حمل و نقل عمومی برای تردد عزاداران حسینی خدمات ویژه ارائه دهد
البرز   استاندار البرز گفت: باید شرایطی فراهم شود 
که حمل و نقل عمومی برای تردد عــزاداران حسینی، 

خدمات ویژه ارائه دهد.
مجتبی عبداللهی در جلسه هماهنگی بــرگــزاری  
عــزاداری ماه های محرم و صفر با بیان اینکه فرهنگ 
ایثار و شهادت و عشق به امــام حسین)ع( در مردم 

ایران اسلامی نهادینه شده، افزود: نباید اجازه دهیم 
بدعت گذاری های غلط در این روند خدشه ایجاد کند.

وی ادامــه داد: ضــرورت دارد بزرگان و معتمدان بار 
دیگر ورود کنند و با همراهی مداحان و مبلغان نامی 
کــشــور مــراســم اصــیــلــی همانند روضــه خــوانــی هــای 
خــانــگــی، چــهــارپــایــه خــوانــی و تــعــزیــه خــوانــی را در 

محله ها احیا کنند.
عبداللهی گفت: مسئولان استان با ایجاد بسترهای 
لازم، شرایط را برای فعالیت های مذهبی مردم فراهم 

کنند.
وی افزود: ضرورت دارد اعضای این شورا با اقدامات و 

برنامه هایی منسجم به این روند کمک کنند.

استاندار البرز گفت: یکی از برنامه های امسال، تعیین 
شعار بــرای محرم و صفر اســت که طی اجماع آرای 
صاحب نظران »نجات اهــل عالم با حسین است« 

محور قرار گرفت.
وی افــزود: باید در این ایــام در خصوص حمل و نقل 
عمومی و تردد مردم نیز تدابیر ویژه ای اندیشیده شود.

خبر

اجتماع 
عاشوراییان 
چهارمحال 
و بختیاری 
در قالب 
کارگروه های 
تخصصی 

شهرکرد- مدیر 
کل تبلیغات اسلامی 
چهارمحال  و بختیاری 
با بیان اینکه در آستانه 
ماه محرم امسال، 
اجتماع عاشوراییان 
به صورت کارگروه های 
تخصصی و با عنوان 
»یک عمر نوکری« در 
نظر گرفته شده است، 
گفت: در این اجتماع، 
کارگروه های مختلف 
مذهبی با حضور 
استادان برجسته 
کشوری تشکیل و 
نقش های محوری آن ها 
تقویت می شود.
حجت الاسلام مهدی 
طاهری با بیان اینکه از 
استادان برجسته کشور 
برای حضور در هر یک 
از کارگروه ها دعوت شده 
است، تصریح کرد: در 
حاشیه این اجتماع، 
تعدادی از خادمان 
هیئت های مذهبی 
نیز که سالیان سال 
در هیئت ها مشغول 
خدمت به عزاداران 
حسینی هستند، 
تکریم می شوند.

خبر
اصفهان

   اصفهان یک هزار دستگاه اتوبوس نیاز دارد 
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: تا اول مهر 
به دست کم هزار دستگاه اتوبوس فعال در سطح شهر 

نیاز داریم. می دانیم مدیریت شهری در تلاش برای 
اختصاص منابع است؛ اما نگرانی ها در این خصوص 

باید مرتفع شود. در سطح ملی نیز باید تلاش نمود 
منابع مالی به این سمت گسیل داده شود.

نورصالحی همچنین عنوان کرد: از اول مرداد ماه، 
خط یک مترو که تا ساعت ۲۱ سرویس می داد 
تا ساعت ۲۲ فعالیت می کند و اتوبوسرانی نیز 

تا ۲۲:۳۰ به شهروندان خدمت می دهد. هدف از 
افزایش ساعات کار حمل و نقل عمومی این است که 

مردم بیشتر و بهتر از خدمات این حوزه استفاده 
کنند. وی از ابطال مصوبه ای خبر داد که بر اساس 

آن مقرر بود ۲ درصد از گردش مالی تاکسی های 

اینترنتی به سازمان تاکسیرانی داده شود و بیان کرد: 
این رقم ماهانه یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان و در 

سال نزدیک به ۱۴ میلیارد تومان می شود؛ اما اگر ۲ 
درصد را برعکس کنیم، گردش مالی این تاکسی ها در 

شهر اصفهان سالانه ۷۲۰ میلیارد تومان است.

بهره برداری از ۱۰۰ پروژه
 بهداشتی تا پایان سال 

در گیلان

گیلان   رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان گیلان 
گفت: ۲۷ پروژه در هفته دولت و بیش از ۱۰۰ پروژه 
بهداشت و درمان تا پایان سال در استان گیلان به 

بهره برداری می رسد.
ارسلان سالاری در مورد طرح های حوزه بهداشت 
و درمـــان در گــیــلان اظــهــار کـــرد: بــا پیگیری های 
انجام شده ۱۰۰ پروژه بهداشت و درمان به ارزش 
۹۰۰میلیارد تومان در مدت شیوع کرونا در استان 

گیلان افتتاح شد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان گیلان با بیان 
اینکه همچنین در ایام کرونا ۷۰۰ تخت به ظرفیت 
تخت های استان افــزوده، دو بیمارستان تالش و 
لنگرود و اورژانس بیمارستان رازی، فومن و انزلی 
افتتاح شده، گفت: در این مدت ۲۰۰ تخت ویژه به 

استان افزوده شد.
وی با اشــاره به اینکه در حــوزه بهداشت بیش از 
۳۰ خانه بهداشت در شهرستان های مختلف 
استان تعمیر و در برخی شهرستان ها تکمیل 
شــده اســت، تصریح کــرد: در مــدت زمــان کرونا 
اورژانس هوایی در گیلان راه اندازی و ۱۷ آمبولانس 
به ناوگان آمبولانس استان و ۲۰ پایگاه اورژانس در 

شهرستان های مختلف افزوده شد.
ــالاری بــا بــیــان اینکه در حـــوزه تجهیزات نیز  سـ
ــدامــات خــوبــی انــجــام شــده عــنــوان کـــرد: همه  اق
شهرستان ها اکنون به سی تی اسکن مجهزند و 
۳۰دستگاه سونوگرافی و رادیولوژی و 5۰ دستگاه 

دیالیز برای بیمارستان ها تهیه شد.
سالاری افزود: استان گیلان سالمندترین استان 
کشور اســت و هر چه سن بالاتر مــی رود به تبع 
بیماری زمینه ای نیز افزایش می یابد. از طرفی در 

ایام تعطیل، جمعیت گیلان به ۳ برابر می رسد .

کسب رتبه نخست 
دانشگاه محقق اردبیلی 

در شانگهای  ۲۰۲۲

اردبیل   معاون پژوهش و فناوری دانشگاه محقق 
اردبیلی از ورود موفقیت آمیز ایــن دانشگاه به 
رتبه بندی موضوعی شانگهای ۲۰۲۲ و کسب رتبه 

نخست کشور در رشته مهندسی مواد خبر داد.
داود سیف زاده از ورود موفقیت آمیز دانشگاه 
محقق اردبیلی به رتبه بندی موضوعی شانگهای 
ــرای نخستین بــار خبر داد و اظهار کــرد: نظام  ب
رتبه بندی شانگهای که از معتبرترین نظام های 
رتبه بندی اســت، در ســال ۲۰۲۲ دانشگاه های 
جــهــان را در 5۴ رشــتــه مختلف در پنج حــوزه 
موضوعی کلی شامل حــوزه هــای مهندسی)۲۲ 
رشته(، علوم طبیعی)۸ رشته(، علوم زیستی)۴ 
رشته(، علوم پزشکی)۶ رشته( و علوم اجتماعی)۱۴ 

رشته( مورد ارزیابی قرار داده است.
ــزود: خوشبختانه نه تنها اســم دانشگاه  وی افـ
محقق اردبیلی بــرای نخستین بــار در جمع ۳۴ 
دانشگاه ایرانی حاضر در این رتبه بندی به چشم 
می خورد، بلکه این دانشگاه موفق شده در رشته 
 Materials Science( مهندسی مواد و مهندسی
and Engineering( ، حائز رتبه نخست در 
بین دانشگاه های ایرانی و رتبه ۴۰۰-۳۰۱ در بین 

دانشگاه های جهان شود.
سیف زاده تصریح کرد: نظام رتبه بندی شانگهای 
در سال ۲۰۲۲ مجموعاً اطلاعات مربوط به 5 هزار 
دانشگاه از سراسر دنیا را بررسی نموده و یک هزار 
و ۸۰۰ دانشگاه برتر را که از حداقل تعداد تولیدات 
 Web of علمی در بازه زمانی ۲۰۲۰-۲۰۱۶ در پایگاه
Science برخوردار بوده اند، حائز شرایط حضور در 

رتبه بندی تشخیص داده است.

WWW.QUDSONLINE.IR دوشنبه ۳ مرداد 1401  2۵ ذی الحجه 144۳  2۵ جولای 2022   سال سی و پنجم    شماره ۹۸۶۳

ــلان   نــــــوغــــــانــــــداری از  ــی گ
ــیــت هــای مــهــم مـــردمـــان  ــعــال ف
گیلان است و بنا بر آمار منتشره 
هــم اکــنــون حــدود ۹ هــزار و ۸۰۰ 
خانوار در گیلان مشغول فعالیت در صنعت 

نوغانداری هستند.
نــوغــانــداری طی ســال هــای گذشته با افــت و 
خیزهای بسیاری همراه بوده است. از ابتدای 
دهه ۸۰ به دلیل بالا بودن هزینه های تولید، 
واردات بی رویه پیله و نخ ابریشم، مهاجرت 
روستاییان بــه شهر، گــران شــدن زمین و از 
بین رفتن توتستان ها و تبدیل آن به منازل 
مسکونی و جالیز بــه یــک صنعت زیــان ده 
تبدیل شد و نوغانداران را از ادامــه فعالیت 
ــاره این  ــ ــی از ســال ۹۲ دوب منصرف کـــرد؛ ول

صنعت رونق گرفت.
پــرورش کرم  ابریشم یا نوغانداری با پیشینه 
۴هزار و 5۰۰ ساله از گذشته در کشور ما رواج 
داشته و در ایران تاریخ پر فراز و نشیبی را طی 
کرده است. دوره فراز آن در زمان صفویه و فرود 

آن در عهد قاجاریه مشهود بوده است.
ــرورش کـــرم ابــریــشــم کمتر از دو مـــاه طول  ــ پ
مــی  کــشــد. پــس از آن پیله  تــر ابــریــشــم وارد 
ــرای کــشــاورزان  ــدی ب بـــازار شــده و منبع درآمـ
می شود. در گیلان بسیاری این کار را به صورت 
خانوادگی انجام می دهند و از مزایای اقتصادی 
آن بهره مند می شوند. علاوه بر این نوغانداری 
تأمین کننده ماده اولیه برای صنایع بزرگ و 
خانگی مانند ابریشم کشی و قالی بافی به 

شمار می رود و علاوه بر مزیت  های اقتصادی، 
کمکی برای رونق صنایع وابسته است.

افزایش برداشت ◾
رئیس مرکز توسعه نوغانداری کشور از افزایش 
۱۶ تنی برداشت پیله  تر ابریشم بهاره در استان 
گیلان نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
خبر داد و گفت: امسال برداشت پیله تر بهاره 

با رونق بیشتری همراه بوده است. 
عدیل ســروی با بیان اینکه 5۶5 تن پیله  تر 
ابــریــشــم بــهــاره در گــیــلان بــه ارزش تقریبی 
۱۲5میلیارد تومان برداشت شده  اظهار کرد: 
امسال ۱۶ تن پیله تر ابریشم بهاره در گیلان 
نسبت به مــدت مشابه پارسال »بهار سال 

گذشته« بیشتر برداشت شده  است.
ــزود: ســال گذشته در مجموع بهاره  ــ وی اف
و پاییزه 55۰ تــن پیله  تــر ابریشم در گیلان 

برداشت شد.
رئیس مرکز توسعه نوغانداری کشور با بیان 
اینکه امسال ۴۳5 جعبه تخم نوغان در گیلان 
بیشتر نسبت به پارسال در بین نوغانداران 
توزیع شد، گفت: بهار امسال ۱5 هزار و ۳۱۷ 
جعبه تخم نوغان در بین نوغانداران گیلان 

توزیع شد.

حمایت دولت ◾
رئیس مرکز توسعه نوغانداری کشور اظهار 
ــت، تــوزیــع تخم نوغان  کـــرد: بــا حمایت دولـ

امسال بدون هیچ گونه افزایش قیمت انجام 
شد و بر اساس مصوبه، هر جعبه تخم نوغان 
به قیمت ۱5هزار تومان همانند قیمت پارسال 

بین نوغانداران توزیع شد.
رئیس مرکز توسعه نــوغــانــداری کشور بیان 
کــرد: در همه شهرستان های گیلان پــرورش 
پیله  تر ابریشم و نوغانداری انجام می شود؛ 
اما شهرستان های لنگرود، شفت، لاهیجان، 
فومن و صومعه سرا رتبه های اول تا پنجم را به 

خود اختصاص داده اند.
وی بــا اشـــاره بــه فــرصــت پــایــیــزه پـــرورش کرم 
ابریشم افزود: پرورش پاییزه کرم ابریشم بعد 
از ۲۳ سال وقفه از سه سال گذشته در ۶ استان 
کــشــور انــجــام مــی شــود کــه گــیــلان بیشترین 

پرورش پاییزه را دارد.
سروی با بیان اینکه پرورش دو بار در سال به 
اقتصادی و جــذاب شــدن حرفه نوغانداری 
کمک می کند، از نوغانداران گیلان درخواست 
کرد برای هماهنگی لازم برای پرورش پاییزه به 

شعب نوغانداری در استان مراجعه کنند.
وی گفت: به طور معمول با پرورش هر جعبه 
تخم نوغان به طور متوسط ۳5 کیلوگرم پیله 
 تر ابریشم تولید می شود و از هر پنج کیلوگرم 
ــراوری، یک کیلوگرم نخ  پیله  تر نیز پس از فـ
ابریشم خــام بــدســت مــی آیــد. البته میزان 
برداشت پیله ابریشم در سال جاری در استان 
گیلان رضایت بخش است به طوری که اغلب 
نوغانداران بیش از ۴۰ کیلو به ازای هر جعبه 

برداشت کرده اند.

گیلان پیشتاز در صنعت نوغانداری
گزارش



انتقال پساب 
بهداشتی به 

دریاچه ارومیه 
عملیاتی می شود

وزیر نیرو گفت: انتقال 
پساب بهداشتی تبریز 

و ارومیه به دریاچه، 
نخستین طرحی است 
که به زودی عملیاتی 

می شود.
علی اکبر محرابیان 
اظهار کرد: با توجه 

به اهمیت ملی و 
بین المللی و اکولوژیکی 

دریاچه ارومیه از 
همه ظرفیت های 

کشور و منطقه برای 
احیای صحیح دریاچه 

استفاده می شود.

خبر

راه اندازی 
پویش »یک 

جمله  با 
رئیس جمهور«

 در همدان 

همدان   اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی 

استان همدان با 
همکاری استانداری، 

پویش دل نوشته  »یک 
جمله با رئیس جمهور« 

را در آستانه سفر 
استانی دولت به این 

دیار برگزار می کند.
این پویش در آستانه 
سفر رئیس جمهور 

و هیئت دولت به 
همدان برگزار می شود 
و عموم مردم می توانند 
دل نوشته های خود را 
در قالب یک جمله از 
طریق فضای مجازی 

)شماره واتساپ 
۰۹۳۰۶۰۹۷۴۸۵ و 

صفحه اینستاگرام   
   @ostandarihamedan

به دبیرخانه پویش 
ارسال کنند.

مطالب ارسالی 
جمع آوری و 

بعد از انتشار به 
صورت کتابچه، به 

رئیس جمهور دولت 
مردمی سیزدهم ارائه 

خواهد شد.

خبرخبر
روزروز

 کرمانشاه- مهسا حشمتی   
روســتــای زرده در کرمانشاه 
ــورد حمله  ــ ــال ۱۳۶۷ م در سـ
شیمیایی رژیم بعث عراق قرار 
گرفت و تمامی اهالی روستا 
دچار عوارض شیمیایی شدند؛ 

اما برای دریافت جانبازی با مشکلاتی مواجه اند.
روستای زرده در ۴۰ کیلومتری شهر کرندغرب در 
شهرستان دالاهو از توابع استان کرمانشاه است 
که دارای قدمت تاریخی زیادی بوده و آثار باستانی 
و زیارتگاه بابا یادگار را نیز در خود جای داده است. 
زخمی که این روستا از جنگ تحمیلی عراق علیه 
ایران بر خود دارد، حاصل حمله شیمیایی رژیم 
بعث به آن است که ۲۷۵ تن از هموطنانمان شهید 
شدند و اتفاق بی سابقه ای که آثــار و عوارضش 

تاکنون ادامه داشته و مشهود است.
صبح روز جمعه ۳۱ تیر ماه سال ۱۳۶۷ چند روز 
بعد از آتش بس و پذیرش قطعنامه ۵۹۸ شورای 
امنیت از سوی ایران، پنج بمب افکن ارتش بعثی 
عــراق بمب های شیمیایی خود را در این منطقه 
رها کردند و تعدادی اطراف روستا و یکی از بمب ها 
روی چشمه آب این روستا افتاد و ۲۷۵ نفر از اهالی 

روستا شهید و یک هزار و ۱۴۶ نفر زخمی شدند.
جمعیت روستا در آن زمان حدود یک هزار و ۷۰۰ 
نفر بود و تعداد زیادی از روستاها و شهرهای مجاور 
بــرای انجام آیین سنتی اهالی روستا که مذهب 
یــارســان دارنـــد به زرده آمــده بودند و از آن میان 
تعدادی نیز دانش آموز بودند که برای اردو به این 
روستا آمده بودند و تعدادی در این حمله شیمیایی 

شهید شدند.
در همین روز همزمان با زرده روستاهای نساردیره، 
نساردیره سفلی و شاه مار دیره از توابع شهرستان 
گیلانغرب، شیخ صله از توابع شهرستان ثلاث 
باباجانی، دودان از توابع شهرستان پاوه و روستای 
باباجانی از توابع شهرستان دالاهو نیز مورد حمله 

شیمیایی مشابه قرار گرفتند.
دهیار روستای زرده نیز با یادآوری خاطراتی از روز 
حمله شیمیایی رژیم بعث عراق به روستای زرده 

اظهار کرد: در ۳۱ تیر ماه سال ۱۳۶۷ که روستای زرده 
مورد حمله شیمیایی واقع شد، جوان ۱۸ ساله ای 

بودم که تصاویر دردناکی را نظاره گر شدم.
ــزود: پس از حمله شیمیایی، مــردم روستا  وی اف
اطــلاع چندانی از بمب های شیمیایی نداشته و 
نمی دانستند چه اقدامی باید انجام دهند. بعد 
از انتشار گازهای شیمیایی، پرندگان از آسمان به 
زمین افتاده و بعد از دقایق کوتاهی تلف می شدند. 
نیروهای سپاه که در ارتفاعات اطراف روستا مستقر 
بودند به روستا آمده و مردم را راهنمایی می کردند 
تا به ارتفاعات بروند و از آسیب های شیمیایی در 

امان باشند.
ــرخــی از اهـــالـــی بـــه سمت  وی یـــــادآور شـــد: ب
چشمه روستا رفتند و بدون آنکه بدانند یکی 
از بمب های شیمیایی داخل این چشمه افتاده 
از آب آن استفاده کردند و بیشتر آن ها در اثر 
شیمیایی شــدن شهید و باقی افـــراد بــا اثــرات 

شیمیایی جانباز گردیدند.

ضرورت بررسی وضعیت جانبازی اهالی ◾
سید یوسف حسینی؛ معتمد مردم روستای زرده 
اظهار کرد: اثرات شیمیایی بر چشم، پوست، ریه 
و اعصاب اهالی روستای زرده مشهود است؛ اما 
در تست های پزشکی تشخیص جانبازی تنها 

به ریه توجه شده و با آزمایش های اسپیرومتری و 
سی تی اسکن ریه میزان تخریب و درگیری آن را در 

افراد بررسی می کنند.
ــرای بــررســی مــشــکــلات اعــصــاب،  ــ وی افـــــزود: ب
آزمایشی گرفته نشده و در خصوص آثار شیمیایی 
بر چشم نیز در حال حاضر از حدود هزار نفر اهالی 
روستا بیشتر از ۸۰۰ نفر از بیماری چشمی رنج 
می برند که مشخصاً از عوارض حمله شیمیایی 
اســت. همچنین تعداد بیماری سرطان پوست 
و ضایعات پوستی نیز در روستا بسیار بیشتر از 

حدمعمول است.
معتمد روســتــای زرده تصریح کــرد: بسیاری از 
مشکلات و بیماری هایی که بعد از حمله شیمیایی 
به وجــود آمــده در نسل های بعدی اهالی روستا 
نیز مشاهده می شود و تعداد سقط جنین، تولد 
نوزادان نارس و ناقص، مشکلات ضعف اعصاب و 

موارد دیگر هنوز به چشم می خورد.
وی گفت: یکی از مشکلات اساسی این است 
کــه در زمــان رخ دادن حمله شیمیایی کــه ۳۱ 
تیرماه سال ۱۳۶۷ بــود، وسیله نقلیه به انــدازه 
کافی وجود نداشت. حتی برخی از اهالی ذکر 
می کنند کــه بــا خـــودرو ارتـــش بــه بیمارستان 
مراجعه کــرده و تنها تزریق آمپول آتروپین یا 
شست وشو انجام شد. بسیاری از اهالی روستا 

بعد از حمله شیمیایی به دلیل همزمان شدن با 
حمله منافقین به اسلام آبادغرب و بسته شدن 
تنگه مرصاد موفق به مراجعه به بیمارستان و 

گرفتن پرونده بالینی نشدند.

لزوم ورود بنیاد شهید  ◾
سید حسین حسینی؛ از اهالی روستا که در روند 
پیگیری پرونده جانبازی خود به مشکل برخورده 
این گونه اظهار کــرد: در زمــان حمله شیمیایی به 
وسیله خــودرو یکی از روستاییان به بیمارستان 
مراجعه کردیم و پرونده بالینی هم تشکیل شد؛ 
اما آن زمان و در بحبوحه حمله شیمیایی به دلیل 
اشتباه نوشتاری، نام مرا »نورحسین« ثبت کردند 
در حالی که این نام در روستا وجود نداشته و افرادی 
که همراهم به بیمارستان آمدند تأیید کردند که این 
پرونده متعلق به من است؛ اما به دلیل اختلاف نام، 

پرونده ام پذیرفته نشد.
ــه بــیــمــارســتــان امــام  ــازگــی نــیــز ب ــه ت ــزود: ب ــ وی افـ
حسین)ع( در کرمانشاه مراجعه کردم و با انجام 
سی تی اسکن ریه مشخص شد ۳۰ درصد ریه ام 
درگیر است با اینکه سابقه استفاده از دخانیات 
یا بیماری زمینه ای دیگر را نداشته و این مشکل 
گواه عــوارض حمله شیمیایی در سال ۶۷ است. 
فرد دیگری نیز مشکلی مشابه دارد به این دلیل 
که در زمان مراجعه به بیمارستان با نام مستعار 
ثبت پرونده شــده و با وجــود استشهاد محلی و 
گواه روستاییان، پرونده بالینی وی مورد تأیید قرار 
نگرفته اســت. آثــار شیمیایی نه تنها بــرای اهالی 
قدیمی روستا بلکه برای فرزندانشان نیز وجود دارد 
و بیماری های بسیاری در این روستا دامنگیر اهالی 
شده و هزینه های سرسام آور درمان، همه را آزرده 

کرده است.
ــای زرده تــصــریــح کـــرد:  ــتـ ایـــن فـــرد اهـــل روسـ
مراجعات بسیاری به بنیاد شهید کرند غرب 
ــه؛ امــا پیگیری انــجــام نــمــی شــود. حتی  داشــت
در کمیسیون پزشکی که آخرین  بــار ســال ۹۶ 
برگزار شد، تنها جانبازی چند نفر تأیید شد که 

نامشان مشخص نیست.

پس از گذشت 34 سال در روستای زرده کرمانشاه

نفساینروستاییانهنوزبویخردلمیدهد
خبر

ضرورت راه اندازی حسینیه 
ویژه کودکان در ماه محرم

چهارمحال و بختیاری   رئــیــس ســازمــان 
تبلیغات اسلامی چهارمحال و بختیاری با تأکید 
بر ضرورت راه اندازی حسینیه ویژه کودکان گفت: 
برنامه ها باید در این هیئت ها ویژه کودکان تهیه، 

تدوین و اجرا شود.
حجت الاسلام مهدی طاهری با بیان اینکه در 
آستانه ماه محرم، اجتماعی در بخش های مختلف 
قرآن، رسانه، روضه محله، فضای مجازی، مداحان، 
روضه های خانگی، بانوان و دیگر بخش ها با عنوان 
»یک عمر نوکری« برگزار می شود، اظهار کرد: در 
حاشیه این مراسم از برخی خادمان هیئت های 

مذهبی تکریم و تجلیل خواهد شد.
ــرورت پــررنــگ تــر شــدن نقش  ــاره بــه ضـ وی بــا اشـ
کارشناسان قرآنی در هیئت ها عنوان کرد: هیئت ها 
باید بیشتر از قبل برنامه های خود را به سمت و 

سوی مفاهیم قرآنی سوق دهند.
رئیس ســازمــان تبلیغات اســلامــی چهارمحال 
و بختیاری ادامـــه داد: هیئت ها بــا استفاده از 
ظرفیت نیروهای جوان و نوجوان، محتوای مذهبی 

متناسب با ماه محرم و صفر تولید کنند.
حجت الاسلام طاهری با بیان اینکه هیئت ها یک 
نفر را به عنوان مسئول رسانه ای خود به منظور 
فراگرفتن آموزش های مورد نیز به کارگروه رسانه 
اجتماع عاشوراییان معرفی کنند، مطرح کرد: 

زمینه سازی لازم در این راستا انجام گرفته است.
وی با تأکید بر ضــرورت راه انـــدازی حسینیه ویژه 
کودکان، اعلام کرد: برنامه ها باید در این هیئت ها 

ویژه کودکان تهیه، تدوین و اجرا شود.
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی چهارمحال و 
بختیاری از فعالیت هزار و ۳۰۰ نفر از بانوان استان 
در بخش کودک خبر داد و گفت: باید از ظرفیت 

این افراد در هیئت های کودکان استفاده شود.

ضرورت اجرای طرح 
شهید سلیمانی برای مقابله 

با کرونا در سمنان 

سمنان   استاندار سمنان با اشاره به وضعیت 
نامساعد شیوع کرونا در استان گفت: با تشدید 
شیوع ایــن بیماری، طــرح شهید سلیمانی برای 

مقابله با کرونا در استان سمنان باید اجرا شود.
سید محمدرضا هاشمی بعدازظهر شنبه در 
جلسه ستاد استانی مدیریت مقابله با کرونا 
ضمن بیان اینکه متأسفانه شرایط کرونایی استان 
ــراز کــرد: می بایست  چندان مناسب نیست، اب
طرح شهید سلیمانی در شهرهای استان سمنان 

دوباره فعال شود.
وی ضمن بیان اینکه عادی انگاری کرونا طی دو 
ماه اخیر بین مردم استان رواج یافته است، افزود: 
از مردم فهیم استان سمنان تقاضا می شود این 
بیماری را جدی گرفته و پروتکل های بهداشتی را 

رعایت کنند.
استاندار سمنان با بیان اینکه کمیته اطلاع رسانی 
برنامه های خود را برای اقناع سازی مردم و همچنین 
رعایت پروتکل های بهداشتی باید دوباره تهیه و به 
اطلاع مردم برساند، ابراز کرد: از سوی دیگر مراکز 
واکسیناسیون و شهرداری ها نیز می بایست با 
نصب بنر و توزیع بروشور مردم را به رعایت موارد 

بهداشتی ترغیب کنند.
هاشمی در ادامه تصریح کرد: مسئولان آموزش و 
پرورش به منظور تأمین تهویه مناسب کلاس های 
درس باید تلاش کنند تا دانش آموزان و فرهنگیان 
استان برای برگزاری کلاس های تابستانی و بازگشایی 

مدارس با مشکل خاصی مواجه نباشند.
وی افزود: لازم است نظارت همگانی از همه امور 
مرتبط با استان افزایش یافته و با متخلفان برخورد 

جدی صورت گیرد.
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افتتاح آموزشگاه آزاد مهارتی روستایی در قزوین
قزوین   نخستین آمــوزشــگــاه مهارتی آزاد کشور با 
عــنــوان شــهــرک کــارآفــریــنــی روز یکشنبه بــه مناسبت 
 هفته ملی مــهــارت بــا حــضــور مــعــاون ســازمــان آمــوزش 
فنی و حرفه ای در استان قزوین مورد بهره برداری قرار گرفت.
این آموزشگاه فنی و حرفه ای از سوی بخش خصوصی 
در روستای شترک بخش محمدیه شهرستان البرز 

فعال و راه اندازی شده است.
این آموزشگاه در زمینه آموزش مهارت صنایع چرم، 
رزین و چوب، دامپروری و پرورش قارچ، تولید گیاهان 

دارویی و فناوری اطلاعات به فعالیت می پردازد.
توانمندسازی جــوانــان روستایی از طریق یادگیری 
مهارت و ایجاد فرصت شغلی برای آنان و ترویج فرهنگ 

کار و کارآفرینی از اهداف راه انــدازی این آموزشگاه به 
شمار می رود.

سید محمود عرب؛ مدیر کل آمــوزش فنی و حرفه ای 
استان قزوین گفت: تلاش داریم تا با مشارکت بخش 
خــصــوصــی و دهــیــاری هــا و بــخــشــداری هــا نظیر ایــن 
آمــوزشــگــاه هــا را در روســتــاهــای مختلف راه انــــدازی و 

فعال کنیم.
وی با بیان اینکه این مراکز خلاقیت و استعداد جوانان 
و نوجوانان روستایی را شکوفا کرده و آنان را به افراد 
ماهر تبدیل می کنند، اظهار کــرد: ایجاد ایــن مراکز 
آمــوزش مهارتی می تواند به اشتغال زایی جــوانــان و 

پیشگیری از مهاجرت روستاییان کمک کند.

خبر
ایلام

   ۷ کیلومتر از مسیر ایلام - مهران تا اربعین 
تکمیل می شود

استاندار ایلام گفت: ۷ کیلومتر از مسیر ایلام-  
مهران تا اربعین تکمیل می شود.

حسن بهرام نیا در بازدید از زیرساخت های 

مسیر ایلام به مهران و فعالیت های راهسازی 
استان های معین در این مسیر با اعلام این خبر که 
چهار بانده کردن ۷ کیلومتر از مسیر اربعین ایلام 
- مهران تا پایان مرداد ماه تکمیل می شود، اظهار 
کرد: هم اکنون استان های معین در مسیر ایلام به 

مهران در حال فعالیت هستند و فعالیت های آنان 
رضایت بخش است.

وی اضافه کرد: با توجه به فاصله زمانی کم تا 
اربعین باید فعالیت های دستگاه های متولی در 

ایجاد زیرساخت های اربعین تسریع شود.

وی با اشاره به اینکه در مسیر ایلام به مهران 
برای خدمت دهی به زائران، مواکبی پیش بینی 

شده است، اضافه کرد: در پایانه مرزی مهران نیز 
مواکب به میزان لازم برای خدمات دهی به زائران 

مستقر خواهند شد.

کهگیلویه و بویراحمد   معاون پژوهش، 
برنامه ریزی و منابع انسانی اداره کل آمــوزش و 
پرورش کهگیلویه و بویراحمد گفت: نباید اول مهر 

ماه مدرسه ای بدون معلم باشد.
ایمان سبحان نژاد افــزود: تأمین نیروی انسانی 
لازم، احصای نیازمندی ها در تمامی زمینه ها و 
شاخص ها، داشتن دقت و حساسیت در انتخاب 
مدیران و معاونان مدارس از وظایف مهم مدیران 
اداره های آموزش و پرورش شهرستان ها و مناطق 

در پروژه مهر است.

وی تصریح کرد: باید بر توزیع عادلانه امکانات و 
ایجاد فضای آموزشی مناسب در مناطق کمتر 
توسعه یافته، ساماندهی کلاس های کم جمعیت و 
توجه ویژه به کلاس های چند پایه و نیز ساماندهی 
و استفاده بهینه از ساعت های موظفی تمامی 
نیروهای شاغل نظارت شده تا ابتدای مهر هیچ 

مدرسه و کلاسی بدون معلم نباشد.
رئیس کمیته سرمایه انسانی و تعمیر و تجهیز پروژه 
مهر آموزش و پرورش استان گفت: آموزش و پرورش 
کهگیلویه و بویراحمد برای حضور فعالانه، مصمم 

و با نشاط دانش آموزان و معلمان برنامه ریزی های 
لازم را در قالب پروژه مهر در کمیته های مختلف 
انجام داده تا مهر ماه، دانش آموزان کمترین دغدغه 

را برای شروع سال تحصیلی داشته باشند. 
سبحان نژاد به اهمیت اجرای سند تحول بنیادین 
در آموزش و پرورش و لزوم توجه بیشتر به این سند 
مهم اشاره و عنوان کرد: لازمه ایجاد این تحول در 
همه بخش ها و لایه های آموزش و پرورش، داشتن 
حس تحول و تحول گرایی، روحیه تعاون، همدلی 

و جهادی است.

خبر خبر 

مهر1401مدارس 
کهگیلویه بدون معلم 

نخواهند بود 

کردستان   معاون هماهنگی 
امور عمرانی استاندار کردستان 
گفت: متأسفانه کردستان از 
لـــحـــاظ وضــعــیــت جـــاده هـــای 
اصلی، وضعیت مطلوبی ندارد و در بهره مندی 

روستاهای بالای ۲۰ خانوار است.
ــراز ناراحتی از اینکه  شهرام ملکی ضمن اب
کــردســتــان در حـــوزه راه روســتــایــی وضعیت 
خوبی نــدارد، اظهار کــرد: در حــوزه راهــداری 
حدود ۸ هزار کیلومتر راه که بخش عمده آن 

روستایی است، وضعیت مطلوبی ندارد.
وی افــزود: باید تلاش کرد و این وضعیت را به 
خوبی مدیریت کرد و عقب ماندگی های استان 

را در سریع ترین زمان ممکن جبران نمود.
ملکی  در ادامـــه خاطرنشان کــرد: در حــوزه 

راه های روستایی در چند سال اخیر عملکرد 
خوبی داشته ایم؛ اما هنوز با میانگین کشوری 

فاصله معناداری داریم.
مــعــاون عمرانی اســتــانــدار کــردســتــان اعــلام 
کــرد: ۵۳۷ روســتــای بــالای ۲۰ خــانــوار استان 
فاقدجاده آسفالته است که ۲۲۲ روستا بالای 

۵۰ خانوار جمعیت دارند.
ملکی افــزود: هیچ استانی در کشور وجود 
نــدارد که در مقایسه آمار روستاهای بالای 
۲۰ خـــانـــوار، جــلــوتــر از کــردســتــان از لحاظ 

عدم برخورداری باشد.
وی خاطرنشان کـــرد: انتظار داریـــم در این 
بخش مسئولان کشوری ما را کمک کرده و از 
هر ظرفیتی استفاده شود تا بتوانیم جهش 

خوبی در این بخش داشته باشیم.

یزد   معاون هماهنگی امور 
عمرانی استاندار یزد با اشاره 
ــه ایــنــکــه مــراســم کلنگ زنی  ب
۳۱ هــزار و ۹۸۰ واحــد نهضت 
ملی مسکن در یــزد آغــاز مــی شــود، گفت: 
با کلنگ زنی این پروژه ها، تعداد پروژه های 
در حال انجام مسکن یزد به ۴۰ هزار مورد 

می رسد.
محمدجواد ابوالحسینی اظهار کرد: ۳۵۹ 
دهیاری در استان داریــم و جمعیت ساکن 
در روستاهای استان یزد هم ۱۴۵ هــزار نفر 
اســت که ۱۴/۵ درصــد از کل استان یــزد را 
شــامــل مــی شــود و بــه نسبت مابقی نقاط 

کشور پایین است. 
وی با بیان اینکه یکی از مباحث مطرح شده 

در استان یزد، ایجاد بانک بار است، افزود: 
از آنجا که یــزد در محور مواصلاتی کشور 
قرار گرفته و از یزد به تمام نقاط کشور حمل و 
نقل باری انجام می شود، برای حاکم شدن 
عدالت در سطح استان، بانک بار در حال 
تکمیل است که می تواند نقش مهمی در 
بهبود وضعیت باربری استان داشته باشد.

وی با اشــاره به اینکه عدم ساخت و سازها 
در ســال هــای گذشته، افــزایــش جمعیت و 
ازدواج جــوانــان از جمله دلایــلــی اســت که 
سبب افزایش نیاز به مسکن در استان یزد 
شده، گفت: روز گذشته مجموعاً ۳۱هــزار و 
۹۸۰ واحد مسکونی به صورت همزمان در 
سطح استان کلنگ زنی و عملیات اجرایی 

آن آغاز شد.

وضعیت آسفالت راه های روستایی کردستان
 مناسب نیست

40هزار واحد مسکونی در یزد 
ساخته می شود

خبرخبر



تولیدمحور شدن 
روستاها باید 
محقق شود
نماینده مردم 
ساوجبلاغ، نظرآباد، 
طالقان و چهارباغ در 
مجلس گفت: تمامی 
تلاش ها باید در 
راستای تولیدمحور 
بودن روستاها و 
ایجاد بستر مناسب 
در خدمات رسانی به 
روستاییان صورت 
گیرد. علی حدادی 
اظهار کرد: مدیران 
اجرایی و مسئولان 
ذی ربط باید با کار 
جهادی و پیگیری ویژه 
نسبت به حل مشکلات 
مردم اقدام کنند. 

خبر

اختتامیه 
مسابقه عکس 
»قاب بهشت« 
در شهرکرد 
برگزار می شود

چهارمحال و 
بختیاری   مدیر کل 
حوزه هنری چهارمحال 
و بختیاری از برگزاری 
اختتامیه مسابقه 
عکس قاب بهشت در 
شهرکرد خبر داد.
احسان قائدی اظهار 
کرد: مسابقه عکس 
قاب بهشت همزمان با 
ماه مبارک رمضان در 
چهارمحال و بختیاری 
کلید خورد.
وی عنوان کرد: در این 
مسابقه در بخش 
عکاسی با دوربین 
۱۸۳ فرم عکس به 
دبیرخانه ارسال شد که 
از این تعداد ۴۰ فرم از 
۲۷ هنرمند به مرحله 
نهایی داوری راه پیدا 
کردند. قائدی با اشاره 
به اینکه در اختتامیه 
این مسابقه در هر 
بخش از سه اثر برگزیده 
اصلی و سه اثر شایسته 
تقدیر و تجلیل خواهد 
شد، گفت: اختتامیه 
مسابقه عکس قاب 
بهشت، پنجم مرداد 
ماه برگزار می شود.
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افقی ◾
 ۱. کاشف اسکاتلندی پنی سیلین ۲. 
جابه جایی – آجــر سیمانی ۳. تکرار 
حرف ســی ام – آمــاده – عشوه گر – آب 
شرعی ۴. پریدنی از کله آدم متعجب 
ــه معطر – ضمیر مفعولی اول  – دانـ
شخص مفرد – اسباب بــازی پرنوسان 
5. آفریننده – یونیفرم – سمت و سو 
6. ثابت کردن – ردپــا - رجــال ۷. برهنه 
 – خــــودروی حمل سیمان - غرامت 
ــای قـــرصـــی شــکــل مغز  ــلـــول  هـ ۸. سـ
استخوان – اهــانــت کــردن 9. پایتخت 
ســریــانــکــا – بــنــدری در بلغارستان 
– ضــمــیــر بــی حــضــور ۱۰. فــنــا – گــاز 
ضــدعــفــونــی – از گــویــش هــای محلی 
ــام –  ــاک ــزا – ن شــمــال کــشــورمــان ۱۱. عـ
ــوان انگلیسی  ــ ــوان در گـــویـــش جـ ــ  جـ
۱۲. ذریــه – پدربزرگ رستم – صریح – 
گیاه سرشویی ۱۳. مساوی – سنگواره 

 – درخـــتـــی بــهــشــتــی – ســـر فــوتــبــالــی 
۱۴. تفریق - گدایی ۱5. کنایه از داشتن 

غرض توسط کسی است

عمودی ◾
ــوق – قــیــمــت گــذاری ۲. انتقال  ــرق  ۱. ب
ــدان - پرنده  ــرزن صــفــات از والــدیــن بــه ف
نماد صلح ۳. ویتامین جدولی – عضو 
پمپاژ خـــون در بـــدن – بــیــمــاری کمبود 
نیاسین - ام الخبائث ۴. آیین – از ظروف 
پخت وپز – جنگ افزار انفرادی 5. آینده 
– به رهبری سلیمان صــرد خزاعی و با 
شعار خونخواهی از امام حسین)ع( قیام 
ــزار هندسی  کــردنــد – صفت ســرو 6. ابـ
 رسم زاویــه – خوب – محل سودن گندم 
۷. درخت اعدام – نمونک برابر فارسی این 
 واژه بیگانه است – به مرحله بلوغ رسیدن 
۸. فرمان اتومبیل – محل عبور – نیمه گرم 
– دفع مزاحمت 9. نگارگر جامه - ستاره 

– سمت و جهت ۱۰. کــشــوری در خط 
اول جبهه مقاومت – پــارچــه مشبک 
- قلندر ۱۱. درس خــوانــده - یکنواخت 
- نیلی رنگ ۱۲. مسلسلی آلــمــانــی – 
خیال انگیز- مساوی ۱۳. مخفف اینک 
ــوه درونــــی تشخیص عــمــل خــیــر و  – قـ
 شــر- ابریشم ناخالص – ترمز چهارپا 
ــن روزنــــامــــه درحــــال  ــری ــمــی ت ۱۴. قــدی
 انتشار ایــران پس از اطاعات - مالامال 

۱5. متواضع – اعراض کننده

جدول     ۸۴۲۳
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15 14 13 12 11 10 9 8 7 6 5 4 3 2 1  

 1 ش ه ر ی  ا ر م غ ا ن ل و   ب ک
 2 ی  ل ه   ب ز ا ز   ت ر ا و ا  
 3 ر و ا ل   ی  ک ل ا   ز ل ز ل ه
 4 ب   م ز م ن     ح  س   ا ن ا م
 5 ر س   و ن   ن ا م ر ا د   ن ا

 6 ن ج  و م   ا ج  و د ا ن   خ  س ی 
 7 ج  ا ر   ا و ا ن     گ  ل و   ش
 8   ف د ا ک ا ر   ک ا و ی  ا ن  
 9 م   س ل ب     ب ر ب ر   ه ا م
 10 و ا ت   ر ی  ب ا ن د   ا ش ن ا
 11 ز ر   م ی  ا ن ب ر   د ر   ا ر
 12 ی  و ن س   ل ج      م ل م ل   چ 
 13 ک ا س ت ه   ل ا ی  ق   ه ا ل و
 14   ر ا ن د ه   خ  ا و ر   ب ا ب
 15 ل ه   د ی  ش ب ص  د ا س ت ی  ش ه
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 میهن- بابک رحیمیان   
قـــــــرارداد ســاخــت کــارخــانــه 
ــه در  ــرچـ ــل اگـ ــ لاســتــیــک زابـ
خرداد ماه سال 96 امضا شد؛ 
ــا گــذشــت بــیــش از پنج  امـــا ب
سال هنوز اقدامی در راستای 
ــدازی آن انجام نشده و ایــن کارخانه هم  ــ راه ان
به فهرست طرح های بی سرانجام سیستان و 

بلوچستان اضافه شد.
کارخانه لاستیک سازی زابــل یکی از تعهدات 
سفر رئیس جمهور وقت در سال 9۳ به استان 
بود که به گفته برخی اجرای آن به دلیل شرایط 
سخت تحریم ها و طولانی شــدن مناقصه به 

تأخیر افتاد. 
با گذشت چندین مــاه از سفر رئیس جمهور 
کلنگ زنی آن انجام شد و قرار بود روند اجرای 
پروژه کارخانه لاستیک زابل واقع در منطقه ویژه 
اقتصادی »رامشار« در مدت سه سال در تمام 
بخش های ساختمان، اجرایی، نصب تجهیزات 

و فناوری ها انجام شود.
با گذشت چند سال از این اقــدام تقریباً هنوز 
هیچ فعالیت چشمگیری در آنجا انجام نشده و 
امید های مردم منطقه برای اشتغال و رونق این 

خطه رو به ناامیدی رفته است.

وعده های بی سرانجام ◾
ــانـــه لاســتــیــک ســازی زابـــــل، چــهــره  »کـــارخـ
اشــتــغــال اســتــان سیستان و بلوچستان را 
دگرگون می کند.« ایــن جمله، وعــده ای بود 

که وزیــر تــعــاون، کــار و رفــاه اجتماعی در ۳۱ 
ــرداد مــاه ســال ۱۳96 در مــراســم امضای  خـ
ــه لاســتــیــک زابــل  قـــــرارداد ســاخــت کــارخــان
اظهار کرد و افزود: هدف دولت از اجرای این 
پـــروژه، عــادلانــه کــردن سهم مناطق از رشد 
اقتصادی، ارتقای رشد منطقه ای و ارتقای 
سهم استان سیستان و بلوچستان در درآمد 

ناخالص داخلی است.
علی ربیعی در آن زمان اذعان کرد: بیش از هزار 
نفر به صورت مستقیم و تا دو برابر این تعداد 
بــه صــورت غیرمستقیم در فــاز نخست این 
پروژه مشغول به کار می شوند. حدود ۸۰۰ نفر 
نیز در مرحله ساخت ساختمان پروژه فعالیت 

خواهند کرد.

با وجــود اینکه امید ها بــرای اشتغال زایی در 
ایــن خطه از کشور کــه در پــی قهر طبیعت و 
بی مهری های مدام همسایه شرقی، از نعمت 
آب، تـــالاب هــامــون، کــشــاورزی، دامــپــروری و 
صیادی محروم شــده انــد، افزایش یافته بود؛ 
اما پس از گذشت پنج سال از این وعده حالا 
دیگر کمتر شخصی از این کارخانه سخن به 

میان می آورد.
مردم سیستان بیش از ۲۰ سال با خشکسالی، 
گرد و غبار و از بین رفتن مشاغل کشاورزی و 
دامــپــروری دســت و پنجه نــرم می کنند و عده 
زیادی از ساکنان آن مهاجرت کرده اند. از این رو 
انتظار می رفت با راه اندازی این کارخانه بتوان 

روزنه ای از امید در دل این مردم ایجاد کرد.

وعده های جدید نمایندگان  ◾
در حالی که مردم سیستان دیگر به راه انــدازی 
این کارخانه و ایجاد اشتغال امیدی نداشته و آن 
را فراموش کرده اند؛ اما نماینده مردم سیستان 
در مجلس شــورای اسامی می گوید: کارخانه 

لاستیک زابل در سال جاری تکمیل می شود.
محمد ســرگــزی گفت: رونـــد تکمیل کارخانه 
لاستیک زابــل تسریع پیدا می کند و در سال 

جاری افتتاح می شود. 
نماینده مــردم زابــل، زهــک، هیرمند، نیمروز و 
هامون در مجلس شــورای اسامی اظهار کرد: 
این کارخانه در سال 96 توسط دولت برای رفع 
تبعیض و کاهش نرخ بیکاری در منطقه در قالب 

کنسرسیوم ایران و چین کلنگ زنی شد.
وی با بیان اینکه پس از گذشت یک ســال از 
ــد و  ــروژه، چینی ها انــصــراف دادنـ ــ کلنگ زنی پ
پروژه نیمه تمام ماند، گفت: هم اکنون مجموعه 

ایمیدرو برای تکمیل این پروژه ورود کرده است.
نماینده مـــردم سیستان در مجلس شــورای 
اســـامـــی از رونــــد شــکــل گــیــری کــنــســرســیــومِ 
ایجاد کارخانه لاستیک خبر داد و افــزود: این 
کنسرسیوم با افزایش سرمایه خود به ۲هزار و 
۱۰۰ میلیارد تومان و همچنین مبلغ ۴۰۰ میلیارد 
تومان دیگر در سال جاری برای تسریع در روند 

اجرایی و تکمیل این پروژه تاش می کند.
سرگزی تصریح کرد: با افتتاح این کارخانه، برای 
هزار و ۳5۰ نفر به صورت مستقیم شغل ایجاد 
می شود و سالیانه 5۰ هزار تنُ تایر خودرو تولید 

خواهد شد.

پس از پنج سال انتظار

کارخانه لاستیک سازی سیستان بر مدار بلاتکلیفی می چرخد 

خبرخبر
روزروز

آذربایجان غربی   استاندار آذربــایــجــان غربی با 
اشاره به تصویب 5۰ هزار میلیارد تومان اعتبار ویژه در 
سفر اواخر اردیبهشت هیئت دولت و رئیس جمهور 
به این استان گفت: از این میزان، ۷۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار اباغ شده که بخشی از آن ملی و بخشی دیگر 

استانی است.

محمدصادق معتمدیان افــزود: مدیران دستگاه های 
اجرایی در استان باید پیگیری لازم در خصوص جذب 
اعتبار ملی درنظر گرفته شده در این مرحله را داشته 

باشند.
وی اضافه کرد: اگر در این خصوص پیگیری لازم صورت 
نگیرد، در جذب اعتبار با مشکل مواجه خواهیم شد.

ــر اردیبهشت  ــه داد: در سفر اواخـ معتمدیان ادامـ
امسال رئیس جمهور و هیئت دولــت به آذربایجان 
غربی، یکی از بهترین مصوبات سفر را داشتیم و 5۰ 
هزار میلیارد تومان اعتبار در بخش عمرانی و اقتصادی 

به این استان اختصاص داده شد.
استاندار آذربایجان غربی همچنین با اشاره به لزوم 

توجه به جذب مازاد درآمدهای دولتی ۱۴۰۰ به استان 
گفت: باید برای جذب اعتبارات مصوب سال گذشته 
نیز دستگاه های اجرایی توجه ویژه ای داشته باشند؛ 
چرا که برخی دستگاه ها با وجود اتمام زمان جذب، در 
این خصوص ناموفق بودند که البته مجلس، دو ماه 

دیگر مهلت جذب اعتبارات را افزایش داد. 

خبر
مازندران

   اراده دولت در تأمین کاغذ از طریق تولید 
داخلی است

معاون امور فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با اظهار اینکه ظرفیت تولید و تأمین ۱۰۰ درصدی 

کاغذ تا قبل از پایان دولت سیزدهم برای نشر داخلی 

به سرعت در حال برنامه ریزی و اقدام است، گفت: 
اراده دولت در تأمین کاغذ از طریق تولید داخلی 

است.
یاسر احمدوند با بیان اینکه امسال تا ۴۰ هزار تُن از 
نیاز کاغذ کشور از محل تولید داخل تأمین خواهد 

شد، گفت: واردات چوپ و کاهش تعرفه واردات به 
عنوان دیگر نیاز کارخانه های تولید کاغذ را نیز به 

صورت جدی پیگیری می کنیم.
معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه 

آموزش و پرورش یکی از بزرگ ترین مشتریان 

کاغذ کشور است که با اهتمام دولت تأمین نیاز این 
مجموعه بزرگ از محل تولید داخل و شرکت صنایع 
چوب و کاغذ مازندران رقم خورده است، اظهار کرد: 
چوپ و کاغذ مازندران توانایی تأمین کاغذ کشور در 

حوزه نشر را هم دارد.

طرح مراقبت بهداشتی در
 مرزهای سیستان و بلوچستان

 اجرا می شود 

سیستان و بلوچستان   استاندار سیستان و 
بلوچستان با بیان اینکه طرح مراقبت بهداشتی 
در مرزهای استان اجــرا می شود، گفت: با توجه 
ــا، جـــدی گرفتن  ــوارد مثبت کــرون ــزایــش مــ بــه اف
شیوه نامه های بهداشتی و تزریق دزُ یادآور، گامی 

اساسی در مبارزه با ویروس کروناست.
حسین مدرس خیابانی در نشست ستاد مقابله 
با ویروس کرونا اظهار کرد: طبق آخرین رنگ بندی 
اعـــام شـــده، شهرستان های زابـــل و دلــگــان در 
وضعیت زرد کرونایی و سایر شهرستان ها در 

وضعیت آبی قرار دارند.
وی افزود: تعداد ابتا نسبت به هفته گذشته ۸۱۱ 
نفر و میزان بستری نیز ۸۲ نفر افزایش پیدا کرده 
است. استاندار سیستان و بلوچستان تصریح 
کرد: طرح مراقبت بهداشتی مرزهای رسمی استان 
نیز از ۱5اسفند 99 اجرا شد که تاکنون افــزون بر 
۱55هزار غربالگری مسافران، ۲۸ هزار و ۳۳9 تست 
پی سی آر، ۱5هــزار و 656 تست فوری و  55۸ نفر 

قرنطینه شدند.
مدرس خیابانی افزود: هر یک از افراد بالای ۱۸ سال 
که از آخرین نوبت تزریق واکسن وی 6 ماه بگذرد، 

ملزم به تزریق دزُ یادآور است.
وی با اشــاره به اهمیت اطاع رسانی در افزایش 
میزان واکسیناسیون تصریح کرد: همه مدیران، 
علما و روحانیون برای تزریق دزُ یــادآور پیش قدم 
شوند. استاندار سیستان و بلوچستان با تأکید 
بر جدی گرفتن پروتکل های بهداشتی اذعان کرد: 
عزاداری ها با رعایت شیوه نامه ها برگزار و همچنین 
مدارس و دانشگاه ها نیز در زمان مقرر بازگشایی 

خواهند شد.

مجموع اعتبارات بوشهر
 ۱۰ هزار میلیارد تومان است

بوشهر   استاندار بوشهر گفت: مجموع منابع 
اعتبار عمرانی و اقتصادی این استان در سال جاری 
۱۰هزار میلیارد تومان است که باید با استفاده از 
آن ها پروژه های مهم تولیدی برای اشتغال پایدار و 

ماندگار در این استان تعریف شود.
احمد مــحــمــدی زاده اعـــام کـــرد: امــســال منابع 
اعتباری استان بوشهر در حــوزه هــای اقتصادی 
و تولیدی افــزایــش یافته و منابع ایــن حـــوزه در 
بخش های مختلف تبصره ۱۸ و ۱6 قانون بودجه، 
بنیادهای برکت، علوی، کمیته امداد، بهزیستی 
و دیگر بخش ها زمینه اجــرای طرح های مختلف 
اقتصادی و اشتغال زایی در سراسر استان را فراهم 

کرده است.
وی افزود: اعتبارات حوزه عمرانی استان بوشهر از 
محل تملک دارایی و سرمایه ای و سازمان برنامه و 

بودجه یک  هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان است.
استاندار بوشهر در توضیح اعتبارات تعلق گرفته به 
این استان یادآور شد: یک هزار و ۳۷۷ میلیارد تومان 
نیز از  محل مسئولیت های اجتماعی حوزه های 
زیرمجموعه وزارت نفت به این استان اختصاص 
یافته است. محمدی زاده در توضیح وضعیت طرح 
نهضت ملی در این استان گفت: همچنین امسال 
ساخت ۱۰هــزار واحد مسکونی در استان بوشهر 
در قالب نهضت ملی مسکن آغاز شده که بیش 
از 5هزار میلیارد تومان در این طرح سرمایه گذاری 
می شود. وی اضافه کــرد: 6۰۰ میلیارد تومان نیز 
برای اجرای طرح های راهداری با مشارکت سازمان 
راهـــداری و حمل و نقل جـــاده ای کشور به استان 
بوشهر اختصاص یافته اســت. محمدی زاده در 
ادامه اعام کرد: با ایجاد ۳۰ هزار فرصت شغلی در 
سال جاری در بخش های مختلف، مشکل بیکاری 

در استان بوشهر برطرف می شود.

ــاون امــنــیــتــی  ــ ــع ــ تــهــران   م
اجتماعی استاندار تهران گفت: 
ــد مــعــتــادان متجاهر  5۰ درصـ
کشور در استان تهران هستند.

ــرد: استان  سید عــبــاس جــوهــری اظــهــار کـ
تهران پذیرای بیش از 5۰ درصد از معتادان 

متجاهر کل کشور است.
وی از هــدف گــذاری بـــرای افــزایــش ظرفیت 
مراکز نگهداری معتادان متجاهر در استان 
تهران خبر داد و گفت: تا دو ماه آینده ۴هزار 
نفر دیگر افزایش ظرفیت مراکز نگهداری 
معتادان متجاهر در استان تهران را خواهیم 

داشت.
معاون امنیتی اجتماعی استاندار تهران 

ــاراحــتــی از افـــزایـــش تــعــداد  ضــمــن ابــــراز ن
معتادان متجاهر طی سال های اخیر گفت: 
مجموعه های مختلف نگهداری معتادان 
متجاهر شاهد افزایش ظرفیت نگهداری 

معتادان طی ماه های اخیر بوده اند.
وی در ادامه ضمن اشاره به اینکه مهارت های 
بعد از ترک اعتیاد می تواند از برگشت معتاد 
به وضعیت قبلی اش جلوگیری کند، گفت: 
باید فکری کنیم تا خــدای نکرده معتادان 
ــاره به مــدار اعتیاد  پس از ترک اعتیاد، دوب

بازنگردند.
وی افــزود: مهارت آموزی یکی از مهم ترین 
ــاره و  ــ راهــکــارهــای جلوگیری از اعــتــیــاد دوب

پذیرش معتادان توسط جامعه است.

گلستان   رئــیــس ســازمــان 
ــدن و تـــجـــارت  ــعـ صـــنـــعـــت، مـ
گلستان گفت: از ابتدای امسال 
۱۰۲ واحـــد تــولــیــدی اســتــان در 
قالب طــرح هــای رونـــق، بــازســازی و نوسازی، 

تسهیات بانکی دریافت کردند.
ــزود: از مجموع  ــ درویشعلی حــســن زاده اف
واحدهای صنعتی گلستان، ۲9۸ واحد برای 
دریافت ۱۲هــزار و ۳66 میلیارد ریــال وام به 
بانک معرفی شدند که ۷۱ واحد صنعتی ۲هزار 
و ۳۷۳ میلیارد ریــال تسهیات بانکی برای 

نوسازی و بازسازی دریافت کردند.
وی با اشاره به عملکرد کارگروه ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید استان در پرداخت تسهیات 

رونــق تولید گفت: همچنین ۱۴۱ واحــد بــرای 
دریافت ۲6 هزار و ۲5۸ میلیارد ریال تسهیات 
رونق تولید به بانک معرفی شدند که ۳۱ واحد 
تولیدی استان موفق به دریافت ۱۳ هزار و ۱۲۰ 
میلیارد ریــال شدند و رونــد رسیدگی به بقیه 
پرونده ها ادامه دارد.  به گفته کارشناسان حوزه 
صنایع گلستان، تأمین نشدن نقدینگی و 
ــرای بــازســازی و  سرمایه در گــردش مــورد نیاز ب
نوسازی ماشین آلات فرسوده، بدهی های معوق 
بانکی، مشکات بازاریابی و فروش محصول، 
نداشتن وثیقه مورد نیاز برای دریافت تسهیات 
بانکی، تأمین نبودن مواد اولیه، نوسان شدید 
قیمت مواد اولیه و نوسان نرخ ارز از مهم ترین 

موانع واحدهای نیمه فعال در استان است.

۵۰ درصد معتادان متجاهر کشور 
در تهران هستند

۱۰۲ واحد تولیدی گلستان
 تسهیلات رونق تولید گرفتند

خبرخبر

۷۰۰ میلیارد تومان از اعتبارات سفر رئیس جمهور به آذربایجان غربی ابلاغ شد
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